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JUDEŢUL HARGHITA
CONSILIUL LOCAL AL COMUNEI SUSENI

PROCES VERBAL

Încheiat azi la data de 16 februarie 2015 orele 1800 în şedinţa ordinară a Consiliului
Local al comunei Suseni, la sediul acestuia.

Se  constată  că  convocarea  Consiliului  Local  comunal  în  şedinţă  s-a  făcut  cu
respectarea  prevederilor  art.  39  din  Legea  nr.  215/2001  privind  administraţia  publică
locală, republicată, prin Dispoziţia nr. 168 din 2015 a primarului comunei Suseni.

La şedinţă participă următorii consilieri:
1. Bálint Attila
2. Bálint István
3. Deák Endre
4. Egyed Márta
5. Elekes József
6. Elekes-Józsa Márton
7. Elekes-Köllő Márta
8. Gál Katalin
9. György Zsolt
10. Horváth Dumitrina
11. Kovács Levente
12. Marthy Barna
13. Mihálydeák Ervin
14. Molnár Vicentiu
15. Tótpál László

La edin ă sunt prezenţi toţi membrii consiliului local. ș ț
La şedinţă mai participă: domnul primar Egyed József, d-na secretar Kovács Ileana

Éva i doamna contabilă Bányász Etelka.ș
Preşedintele de şedinţă, doamna consilier Horváth Dumitrina constatând că sedinţa

este  legal  constituită,  salută  pe  cei  prezenţi  şi  declară  deschisă  şedinţa  ordinară  a
Consiliului Local al comunei Suseni.

Întrunirea  Consiliului  Local  comunal  a  fost  cerută  de  primarul  comunei  cu
următoarele proiecte de ordine de zi:

1. Proiect  de  hotărâre  privind  aprobarea  bugetului  de  veniturişi  cheltuieli pe anul
2015 al Comunei Suseni

1



2.  Proiect  de  hotărâre  privind  stabilirea  numărului  de  asistenţi  personali  al
persoanelor cu handicap pentru anul 2015 

3. Proiect de hotărâre privind aprobarea modului de utilizare a excedentului anual al
bugetului local rezultat la încheierea exerciţiului bugetar pe anul 2014

Preşedintele  şedinţei  supune  la  vot  aprobarea  ordinii  de  zi,  care  se  aprobă  în
unanimitate de toţi membrii prezenţi ai consiliului local.

Şedinţa continuă cu dezbaterea proiectelor înscrise în ordinea de zi:

1. Proiect  de hotărâre  privind aprobarea bugetului  de veniturişi  cheltuieli pe
anul 2015 al Comunei Suseni

Egyed  József:  Privim  în  faţa  unui  an  bugetar  foarte  greu.  Acest  lucru  se  datorează
faptului că legea a modificat modul de alocare a sumelor defalcate din TVA şi din venituri
pentru echilibrarea bugetelor locale. În acest sens s-a stabilit un plafon de 1.500.000 lei
atât  în  partea  de  venituri,  cât  şi  în  cea  de cheltuieli,  ceea ce  este  o  problemă pentru
comunele mari. În aceeaşi situaţie sunt şi localităţile mari din jur. Ne-am gândit foarte
mult şi am încercat să întocmim un buget, cu care să putem face faţă finanţărilor în curs
de derulare. 
Vă prezint proiectul bugetului în modul obişnuit.
Partea de venituri  a bugetului cuprinde: taxe şi  impozite locale – 1.130.599 lei,  sume
defalcate din venituri  – 488.290 lei,  3.000 lei  tot  din sume defalcate din TVA pentru
echilibrarea bugetului, sume defalcate din TVA – 70.250 lei, întreţinerea şcolii şi salariile
asistenţilor personali - 2.578.000 lei, de la Agenţia de Dezvoltare Rurală pentru finanţarea
morii  –  260.699  lei,  pentru  achiziţionarea  buldoexcavatorului  –  394.399  lei,  pentru
reabilitarea  parcului  –  410.616  lei,  pentru  încălzire  –  40.000  lei,  pentru  lucrările  de
canalizare – 3.301.801 lei. Totodată suma de 177.894 lei economisită anul trecut tot aici
se cuprinde. La partea de venituri proprii, a rămas de la anul trecut suma de 54.119 lei şi
mai  aşteptăm  suma  de  aproximativ  483.000  lei  pentru  taxa  şi  închirierea  diferitelor
imobile, respectiv din vânzarea de materiale lemnoase. 
După cum am mai amintit niciodată nu am avut un buget atât de restrâns şi nu am avut
atâtea proiecte în curs de finanţare. Dacă nu s-ar fi modificat legislaţia, atunci am fi putut
face faţă cumva. Vom vedea ce vom face, deocamdată am luat legătura cu mai multe
ministere pentru a le prezenta situaţia actuală,  deoarece momentan avem un minus de
aproximativ 750.000 lei.
Partea de cheltuieli a bugetului cuprinde:
La capitolul 51au crescut cheltuielile cu salariile, deoarece am preluat angajaţii de la ADI
Voşlăbeni-Suseni  şi  l-am  angajat  pe  comandantul  pompierilor.  Am  crescut  puţin
cheltuielile propuse pentru materiale de curăţenie având în vedere că vom avea nevoie de
achiziţionarea de mături şi topoare pentru prestarea activităţilor în folosul comunităţii a
beneficiarilor de ajutor social. Pentru furnituri de birou am propus suma de 30.000 lei,
pentru telefon şi  poştă 29.700 lei.  Creşterea cheltuielilor cu poşta au survenit  datorită
iniţierii procedurii judecătoreşti de executare a amenzilor. Dorim să continuăm această
procedură.
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Celelalte  cheltuieli,  piese  de  schimb  –  8.000  lei,  iluminare  ,  încălzire  –  40.000  lei,
combustibil – 15.000 lei, apă potabilă, apă menajeră – 5.000 lei, rămân la acelaşi nivel ca
anul trecut. Cheltuieli de întreţinere şi funcţionare – 58.000 lei, aici intră diferite servicii,
cum  ar  fi:  programele  de  informatică,  contabilitate,  impozite  şi  taxe,  legislative,
cheltuielile salariale ale celui de-al treilea inginer topograf, reparaţii curente – 10.000 lei,
cheltuieli cu programele de finanţare – 46.100 lei, pentru achiziţii publice, asistenţă în
programele  de  finanţare,  precum şi  suma  care  mai  lipseşte  pentru  plata  Strategiei  de
Dezvoltare,  reţeaua  de  camere  video amplasată  în  sediul  primăriei  -  2420 lei,  pentru
delegaţii – 7.500 lei. În total acest capitol însumează 883.570 lei. 
Urmează capitolul 54, aici este propusă suma de 49.813 lei pentru cheltuieli curente, din
care 10.000 lei pentru fonduri de rezervă, precum şi alte cheltuieli pentru plata diferitelor
servicii şi achiziţii, cum ar fi plata expertizei noii reţele de canalizare.
La  capitolul  56,  transferuri  din  bugetele  locale  pentru  instituţiile  de  asistenţă  socială
pentru persoanele cu handicap – 9.500 lei. Nici această sumă nu va fi de ajuns pentru
întregul an.
La capitolul 61, ordine publică şi siguranţă naţională am propus suma de 436.829 lei. Aici
am inclus valoarea buldoexcavatorului  – 394.399 lei,  fond pentru salarii  – 12.430 lei,
organizarea unor concursuri pentru pompieri – 5.000 lei, combustibil – 10.000 lei, alocaţii
băneşti în valoare de 15.000 lei. 
La capitolul 65, învăţământ, cheltuieli cu salariile – 1.998.000 lei, cheltuieli materiale –
187.000 lei, burse – 7.000 lei, cheltuieli de deplasare – 8.000 lei.
La capitolul 67, cultură,  recreere şi religie,  am propus în total – 345.419 lei, din care
cheltuieli salariale – 14.720 lei, zugrăvirea casei de cultură din satul Chileni - 5.000 lei,
bunuri şi servicii pentru întreţinere – 10.000 lei. În cadrul acestuia am propus o clacă
pentru repararea acoperişului casei de cultură din satul  Valea Strâmbă. Pentru servicii
culturale – 55.000 lei,  din care pentru ziarul  lunar Barazda – 15.000 lei,  pentru zilele
comunei – 30.000 lei, pentru organizarea evenimentelor culturale şi sportive – 10.000 lei.
Aici este inclusă finanţarea din fonduri externe nerambursabile pentru reabilitarea morii,
în valoare de 260.699 lei. Valoarea contribuţiei proprii încă nu am propus-o, vom vedea
cum vor evolua lucrurile. 
Capitolul  68, asigurări  şi  asistenţă socială,  cuprinde: cheltuieli  salariale ale asistenţilor
personali – 372.000 lei, dar cum am mai spus, această sumă nu va ajunge pentru întregul
an, indemnizaţii pentru persoane cu handicap – 9.000 lei, sumă ce nu va fi de ajuns, de
asemenea.  Aici  aş  aminti  faptul  că  am  primit  7  solicitări  de  astfel  de  indemnizaţii,
deocamdată  încercăm  să  rezolvăm  ca  fiecare  persoană  cu  handicap  să  primească
indemnizaţia din localitatea din care provine. Pentru Fundaţia  Napsugár az esőben am
alocat  suma  de  40.800  lei,  Caritas  –  49.200  lei,  Fundaţia  Şansa  –  5.000  lei,  copii
instituţionalizaţi – 22.000 lei. Pentru ajutorul de încălzire a locuinţei şi ajutoare de urgenţă
–  90.000  lei.  Ajutoarele  de  urgenţă  se  acordă  în  caz  de  incendiu  sau  alte  calamităţi
naturale, dar aici sunt incluse şi cheltuielile de înmormântare a persoanelor fără rude în
viaţă. 
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Anul trecut a avut un astfel de caz, dar şi în acest an vom avea, după cum rezultă din
notificarea primită de la spital. 
Capitolul 70, locuinţe, servicii şi dezvoltare publică, cuprinde în total 632.616 lei, din care
iluminat public – 150.000 lei, întreţinere, reparaţii – 19.000 lei, la ADI Voşlăbeni-Suseni
– 30.000 lei pentru cheltuielile salariale a doi angajaţi, mai avem o restanţă de 23.000 lei
la plata PUG-ului şi 410.616 lei pentru parcul din centrul comunei. 
La  capitolul  74,  protecţia  mediului,  avem în  total:  3.633.801 lei,  din  care:  lucrări  de
reparaţii,  cheltuielile  staţiei  de epurare – 100.000 lei,  deşeuri  menajere – 232.000 lei,
suma finanţată a lucrărilor de canalizare – 3.301.801 lei.
Capitolul  84,  transporturi,  în  total  76.000  lei,  din  care  11.000  lei  pentru  finalizarea
lucrărilor cu trotuarului din faţa familiei Koszorús, reparaţii de drumuri: 65.000 lei.
La capitolul 54, extrabugetar, sunt alocate 30.000 lei pentru cotizaţia taxelor la Asociaţiile
Intercomunitare,  combustibil,  piese  de  schimb,  alte  cheltuieli  materiale  –  70.000  lei,
pentru diferitele servicii şi taxe, precum şi pentru cheltuielile întocmirii documentaţiilor
necesare solicitărilor de finanţare.
La capitolul  70,  locuinţe,  servicii  şi  dezvoltare publică, s-a alocat  suma de 20.000 lei
pentru  lucrările  de  asfaltare,  la  capitolul  74,  protecţia  mediului,  230.000  lei  pentru
continuarea lucrărilor la reţeaua de canalizare, la capitolul 84, 65.000 lei pentru reparaţii
de drumuri. Această sumă include şi construirea banchetelor. 
La  capitolul  83,  agricultură,  silvicultură,  14.720 lei  cheltuieli  salariale,  pază,  plan  de
lucru, reîmpădurire, taxa de mediu, 53.280 lei.
Suma  de  54.119  lei,  soldul  la  finalul  anului  este  propus  pentru  plata  lucrărilor  de
canalizare. 
V-aş prezenta solicitarea parohiilor: cea din Suseni ne cere suma de 25.000 lei pentru
cumpărarea  imobilului,  reparaţii  şi  înfiinţarea  capelei  din  Mureş  sat,  cea  din  Chileni,
10.000 lei pentru repararea acoperişului clădirii parohiei şi cea din Valea Strâmbă, 30.000
lei pentru schimbarea ferestrelor la clădirea parohiei. Am vorbit cu fiecare preot şi le-am
spus că avem un buget foarte restrâns şi după cum aţi văzut până în acest moment nici nu
am alocat bani pentru parohii. 
După cum am mai spus, am discutat foarte mult şi am dezbătut modul în care să întocmim
bugetul în aşa fel încât să putem finaliza proiectele în curs de dezvoltare. Este foarte mare
suma de aproximativ 1 milion de lei lipsă. La proiectul de reabilitare a morii s-ar putea să
obţinem amânare  la  plata  contribuţiei  proprii,  însă  la  canalizarea  s-ar  putea  să  avem
probleme, deoarece până în octombrie-noiembrie ar trebui să se finalizeze şi atunci va
trebui să prezentăm adeverinţa prin care justificăm plata contribuţiei proprii.
Horváth Dumitrina:  Rog membrii  consiliului  local  să-şi  prezinte  opiniile  referitor  la
proiectul de buget.
Egyed József:  Propun să revenim la începutul bugetului şi să vă prezentaţi opiniile pe
capitole. 
Elekes-Józsa Márton: Mi se pare cam ridicată suma pentru evacuarea apei menajere.
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Egyed József: La punctul turistic din Valea Strâmbă sunt scurgeri, din această cauză este
suma mai ridicată.
Elekes-Köllő  Márta:  Este  mare  suma  plătită  pentru  consultanţa  întocmirii  dosarelor
pentru  solicitarea  finanţărilor  nerambursabile.  Nu  ar  putea  angajaţii  primăriei  să
întocmească aceste documentaţii? Pentru proiectul de integrare al romilor cât am plătit?
Egyed József: Nu, deoarece este de vorba de proiecte care includ şi achiziţii publice. Este
costisitor,  dar încercăm să facem în aşa fel  încât să câştigăm cât mai multe finanţări.
Proiectul pentru integrarea romilor nu a fost eligibil, aşa că nu am avut de plătit nimic.
Elekes-Józsa Márton: Cum s-a încasat taxa de salubritate pentru anul trecut?
Bányász Etelka: 232.642 lei.
Deák Endre: Ar fi bine să se mai extindă reţeaua de camere video.
Egyed József:  Deşi  ar fi  necesară,  dar nu am propus acest  lucru.  Însă în schimb voi
solicita composesoratului din Suseni să amplaseze o cameră video în Mureş sat. I-ar costa
în jur de 30.000 lei. În momentul de faţă nu avem de unde aloca bani în acest scop. Şi
trebuie să ne gândim şi la faptul că în curând vor apărea noile concursuri de finanţare şi va
trebui să facem rost de bani şi pentru noul val de finanţări.
Elekes-Józsa Márton:  În legătură cu pompierii:  dacă sunt voluntari atunci ce de sunt
alocate fonduri salariale pentru ei. Altădată li se dădea bonificaţie la plata impozitelor şi
taxelor. 
Egyed József: Este vorba de o sumă de 150-200 lei pentru fiecare pompier în parte, ceea
ce îi motivează, mai ales pe cei mai tineri. A fost adusă vorba şi de bonificaţie la impozite
şi taxe, însă cei tineri încă nu plătesc impozite şi pe ei nu îi motivează acest lucru.
Kovács Ileana Éva: Legislaţia reglementează retribuţia pompierilor voluntari, în realitate
retribuţia se plăteşte în funcţie de orele de activitate prestate corespunzător cu nivelul
salariului minim pe economie. 
Egyed József: Să trecem la capitolul privind învăţământul.
Bálint István: Da, am observat că faţă de suma de 50.000 lei de anul trecut, în acest an s-
a propus doar suma de 15.000 lei pentru burse şi navetă. Din câte ştiu eu, conducerea
şcolii a cerut 25.000 lei pentru burse şi 20.000 lei pentru navetă. Şi nu s-au alocat bani
nici pentru controalele medicale ale cadrelor didactice. 
Egyed  József:  În  regulă,  vă  prezentăm  şi  solicitarea  şcolii.  Am  purtat  discuţii  cu
directorul, este sarcina lui să atragă câţi mai mulţi bani pentru şcoală, este datoria lui. Dar
în momentul de faţă, când şcoala are bani destui pe când noi avem un minus de 750.000
lei, noi nu putem propune mai mulţi bani pentru şcoală. Şcoala, suma de 187.000 lei, pe
care a primit-o din sumele defalcate din TVA a împărţit-o pentru acoperirea cheltuielilor
de funcţionare: materiale birotice, materiale de curăţenie, lemne de foc, iluminat, energie
electrică,  canalizare,  combustibil  şi  piese  de  schimb  pentru  autobusul  şcolii,  poştă,
telefon, internet şi alte cheltuieli de funcţionare, cursuri de pregătire.
Şi partea de venituri este prezentat în detaliu. 
După cum putem vedea, investiţie mai mare nu este planificată, dar vor să facă lucruri
bune: vor să amenajeze o parcare, vor să modifice holul în clădirea centrală,  pentru a
amenaja  un  spaţiu  pentru  arhivă,  sală  profesorală  şi  o  intrare  pentru  persoanele  cu
handicap, gard la şcoala din Mureş sat, achiziţionarea de videoproiectoare şi calculatoare.
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Tot la şcoala din Mureş sat se va repara hornul, vor să achiziţioneze o remorcă, o maşină
de tăiat iarba, materiale didactice. Vor mai cheltui pentru întocmirea unui plan de lucru şi
pentru primirea delegaţiei de elevi şi profesori din Mende.
La şcoala din Chileni, veniturile proprii vor fi cheltuite pentru plata chiriei şi reparaţii
curente.
Administraţia publică este obligată să aloce bani în buget pentru bursele şcolare şi naveta
cadrelor didactice. La burse nu este stabilită o sumă minimă, banii trebuie împărţiţi în
funcţie de suma alocată, iar în ceea ce priveşte banii pentru navetă, încă nu au apărut
reglementările pentru calculul şi plata acestora.
Am discutat cu domnul director şi am decis, că pentru început aceste sume vor fi de 7.000
lei, respectiv de 8.000 lei, iar dacă va fi necesar, vom modifica în decursul anului.
Am încercat să caut ce investiţie ar mai putea fi făcută din bugetul şcolii, dar renovarea
vechii clădiri ar fi prea mult pentru acest buget. Am depus documentaţiile existente la
PNDL pentru a  încerca  să primim finanţare  nerambursabilă  de  la  guvern.  Dacă va fi
eligibil proiectul, atunci comuna va avea din nou de plătit o contribuţie proprie pentru
realizarea investiţiei.
La jumătatea  anului vom vedea cum a gospodărit  şcoala.  Experienţa  anilor trecuţi  ne
arată, că în fiecare an au avut excedent bugetar, şi anul trecut au încheiat anul cu o sumă
de 100.000 lei economisiţi. Din această cauză, într-un an cu un buget atât de restrâns, nu
cred că se justifică şi de altfel nici nu avem cum să propunem mai mulţi  bani pentru
şcoală. Dacă vom avea ani în care şcoala nu va putea valorifica materialul lemnos, atunci
le vom acorda din bugetul local toate fondurile necesare.
Gál Katalin: Ar trebui să se găsească o strategie pentru împărţirea banilor pentru burse şi
navetă.
Egyed  József:  Legea  nu  reglementează  nivelul  burselor  şcolare.  Am căzut  de  acord
împreună cu domnul director, că dacă calculăm cu 30 lei, această sumă va fi deocamdată
de ajuns. În legătură cu naveta cadrelor didactice, dacă va apărea reglementarea privind
calcularea acestora, atunci vom respecta pe deplin toate cerinţele şi apoi vom vedea ce
sumă va fi necesară. Din aceste considerente vom relua aceste discuţii peste o jumătate de
an.  Administraţia  publică  nu  a  acţionat  niciodată  împotriva  şcolii,  doar  este  instituţia
noastră şi dacă funcţionează bine este şi spre mândria noastră. 
Elekes-Köllő Márta: În legătură cu naveta aş aminti faptul că legea reglementează că în
localităţile în care nu sunt condiţii pentru educarea copiilor în limba română, administraţia
publică locală este obligată să plătească naveta copiilor care studiază în limba română în
altă localitate. Amintesc acest lucru, pentru ca să nu avem probleme mai târziu din cauza
acestui lucru.
Egyed József:  Să continuăm cu capitolul 67, cultură, sport, religie. În Valea Strâmbă,
pentru programul Claca am solicitat suma de 50.000 lei, din care contribuţia proprie ar fi
de 10.000 lei, sumă inclusă în buget. Şi în Suseni ar fi bine să facem reparaţii la casa de
cultură, dar deocamdată aşteptăm, să vedem dacă nu cumva vom câştiga finanţare. Vom
scădea  cheltuielile  cu  ziarului  Barázda prin  reducerea  numărului  de  pagini  şi  prin
folosirea unei hârtii de calitate mai slabă. 

6



Elekes-Köllő Márta: Ar trebui cumpărate scaune şi perdele în casa de cultură. Totul este
distrus, este ruşine. Şi reţeaua de iluminat este stricată, nici nu ştii care bec îl aprinzi. Ar
trebui să alocăm bani pentru achiziţionarea a cel puţin 100 de scaune. Ar costa cam 5.000
lei. Şi scaunele s-au uzat în aşa fel încât nu te poţi aşeza pe ele.
Egyed József: Am făcut reparaţii la reţeaua de iluminat, am schimbat tabloul de comandă.
Perdelele se spală, dar din cauza faptului că se dansează periodic, acestea se murdăresc.
Problema casei de cultură nu se poate rezolva din resurse proprii. Este mare lucru că am
reu it anul trecut să înfiin ăm un punct sanitar i să reparăm fa ada clădirii.ș ț ș ț
Egyed Márta: Chiar că sunt foarte uzate scaunele i data trecută am primit reclama ii dinș ț
această cauză.
Molnár Vince: Propun alocarea sumei de 15.000 lei pentru înfiin area capelei dun Mureț ș
sat.
Gál Katalin: Atunci ar trebui sprijinite toate parohiile. 
Elekes József:  Parohiile au terenuri în proprietate, acolo ar fi trebuit să se construiască
capela i nu să se cumpere o casă veche în acest scop. Nu contest necesitatea unei capeleș
în Mure  sat, dar în momentul de fa ă sunt mai importante celelalte investi ii ale comunei.ș ț ț
Molnár Vince: Dacă coala va plăti despăgubire pentru teren parohiei, atunci parohia vaș
avea bani.
Egyed József: Despăgubirea nu trebuie să  o dea coala, ci statul. Să propunem o sumăș
mai mică pentru parohii.
György Zsolt: Dar să nu se ia suma de la ONG-uri. 
Elekes-Köllő Márta: ONG-urile au i alte posibilită i de finan are în afară de aceasta.ș ț ț
Egyed József: Tendin a noastră a fost să spijinim sfera civilă, să nu ne oprim acum.ț
Elekes-Józsa Márton: În legătură cu capela din Mure  sat, atunci am putea decide în modș
ra ional,  dacă am avea în fa ă un studiu privind renovarea casei cumpărate,  să vedemț ț
pentru ce anume ne-ar ajunge suma de 15.000 lei. În situa ia de fa ă, când fiecare parohieț ț
a depus cerere de sprijinire, trebuie să le acordăm la fiecare ajutor bănesc.
Egyed József: Exact acela i lucru am spus i eu la edin a composesoratului, nu se poateș ș ș ț
solicita ajutor bănesc până nu se tie în mod concret ce sumă este necesară i pentru ceș ș
anume. Am putea să acordăm o sumă simbolică fiecărei parohii, iar în Mure  sat să seș
pregătească  documenta iile  necesare,  iar  la  jumătatea  anului,  după  ce  vom  aveaț
documente, vom vedea ce vom face. Nu sunt împotriva înfiin ării capelei, dar trebuie săț
avem în vedere modul în care se realizează. 
Elekes-Köllő Márta:  Ar fi  trebuit  clarificate lucrurile  de la  început,  ca să se fi  putut
construi i în Mure  sat o capelă ca în satul Liban. Acolo pentru 40 de oameni s-a pututș ș
construi, iar aici suntem a a de mul i i nu se poate.ș ț ș
Elekes József: Dacă o comunitate construie te o biserică, o face pentru genera ia viitoare.ș ț
Pe bază solidă, din piatră idin lemn, nu din placă rigips.ș
Egyed József: A  propune să dăm fiecărei parohii suma de 3.000 lei, eventual 10.000 leiș
în total din capitolul 5410 din sumele alocate noilor finan ări. Însă trebuie să tim, că dacăț ș
vor apărea noile finan ări, vom avea probleme mari.ț

7



Kovács Ileana Éva: Da, deorece se modifică modul de acordare al finan ărilor. Acum to iț ț
banii vor fi publica i deodată, iar dacă ace tia se termină, nu vor mai fi publica ii noi. ț ș ț
Egyed József: Vă da i seama când toată lumea va merge la proiectan i să le întocmeascăț ț
documenta iile, iar noi nu vom avea bani. Normal că le va face mai întâi acelora care potț
plăti.
Deák Endre: Cu siguran ă vor fi rectificări de buget, căci vor fi i al ii în situa ii similare. ț ș ț ț
Bányász Etelka:  Din scrisoarea  ministerului  reiese  că  se  vor  da  sume defalcate  doar
acelor localită i care vor reu i să colecteze din impozite i taxe o sumă mai mare decât ceaț ș ș
colectată în prima jumătate a anului 2013. Lucru ce este aproape imposibil de realizat
având în vedere situa ia economică actuală.ț
Elekes-Köllő Márta:  Eu nu sunt a a de pesimistă, cred că vor mai schimba în aceastăș
atitudine, deoarece a a nu vor func iona lucrurile.ș ț
Molnár Vince: Va trebui să facă rectificări de buget, deoarece în nici un an nu au ajuns
sumele pentru salarii, doar până în luna septembrie, iar apoi au rectificat bugetele.
Kovács Ileana Éva:  Problema mai serioasă va fi cu canalizarea, deoarece dacă ne vor
solicita  contribu ia  proprie  până  pe  data  de  30  septembrie  i  până  atunci  nu  va  fiț ș
rectificare, nu vom avea de unde să facem rost de bani.
Egyed József:  Să revenim la sprijinirea parohiilor: atunci să alocăm suma de 10.000 lei
împăr it astfel: 4-3-3. Deci majoritatea a aprobat.ț
Tocmai am întrebat câte scaune sunt în casa de cultură i sunt 270 bucă i. ș ț
Elekes-Köllő Márta: Dacă i anul trecut am fi cumpărat 100 de bucă i i acum încă 100,ș ț ș
atunci am avea destule scaune.
Mihálydeák Ervin: Dacă vom cumpăra scaune, va trebui să fim aten i, deoarece scauneleț
ieftine sunt de calitate proastă.
Egyed Márta: Am putea să reporăm i scaunele vechi cu bure i i huse noi.ș ț ș
Bányász Etelka:  Renovarea ne-ar costa aproape la fel de mult ;i tot scaune vechi am
avea.
Egyed József: Să a teptăm până la mijlocul anului, iar apoi să achizi ionăm scaunele. Darș ț
dacă vom cumpăra 50 de bucă i, unde le putem a eza, că nici nu se vor observa într-o salăț ș
a a de mare.ș
Gál Katalin: Nu am putea eventual la capitolul de venituri proprii să vindem materialul
lemnos la un pre  mai ridicat?ț
Egyed József: Am calculat la pre  de 200lei/mț 3, nu cred că putem să mai ridicăm pre ul. ț

Să trecem la capitolul 68, de asisten ă socială. Aici, în afară de cheltuielile salarialeț
ale asisten ilor persoanali am mai alocat suma de 40.800 lei funda iei ț ț Napsugár az esőben,
care se ocupă cu copiii cu handicap, suma de 49.000 lei asocia iei Caritas i 5.000 leiț ș
funda iei ansa, care sprijină activitatea centrului ț Ș Böjte Csaba i telecentrul. ș

La capitolul 70, locuin e, servicii i dezvoltare publică – iluminatul public, repara iiț ș ț
curente, lucrări de între inere, suma restantă pentru PUG, precum i renovarea parculuiț ș
din centru.

Urmează  capitolul  74,  protec ia  mediului,  care  cuprinde  gestiunea  de eurilorț ș
menajere, cheltuielile de între inere i func ionare a sta iei de epurare i cheltuielile deț ș ț ț ș
canalizare în afara contribu iei proprii.ț
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La  capitolul  84,  transporturi,  am  alocat  sumele  necesare  pentru  finalizarea
trotuarului i 65.000 lei pentru repara ii de drumuri.ș ț
Molnár Vince: Care vor fi priorită ile?ț
Egyed József:  Se pare că săptămâna viitoare vor  începe cu drumul Varga,  apoi  vom
repara toate drumurile care necesită repara ii.ț

Să trecem la veniturile proprii, capitolul 54: 30.000 lei sunt aloca i pentru taxele deț
membru în diferitele asocia ii de dezvoltare, pentru combustibil i servicii de între inere iț ș ț ș
func ionare.  Aici  a  aminti  faptul  că  proiectul  pe  măsura  313,  depusă  în  cadrul  ADIț ș
umuleu se pare că va fi retras, deoarece nu s-a avansat nimic în acest sens de când amȘ

fost în Bucure ti. Acum i primarul comnei Ciumani, care este responsabilul proiectului,ș ș
i-a dat seama că din moment ce asocia ia nu are nici un fel de proprietate,  va trebuiș ț

finan at proiectul. Dar dacă de atâta timp nu s-a făcut nimic, nu mai sunt anse de a câ tigaț ș ș
finan are pentru acest proiect.ț
Pentru cheltuieli materiale s-au alocat 70.000 lei. 

La capitolul 70, servicii i dezvoltare publică, s-au alocat 20.000 lei pentru lucrăriș
de asfaltare, la capitolul 74, protec ia mediului – 230.000 lei pentru continuarea lucrărilorț
la re eaua de canalizare, la capitolul – 84, transporturi – 65.000 lei pentru repara ii deț ț
drumuri. Această sumă cuprinde i construirea banchetelor în urma finalizării lucrărilor deș
canalizare. 

La  capitolul  83,  agricultură,  silvicultură,  am alocat  suma  de  14.720  lei  pentru
cheltuieli salariale, pază, plan de lucru, replantare, taxe de mediu, 53.280 lei.

Soldul  de  la  sfâr itul  anului,  de  54.119  lei  îl  propunem  pentru  lucrările  deș
canalizare. 
Elekes-Köllő Márta:  Care drumuri vor fi reparate mai precis? i anul trecut, când auȘ
venit banii, ne-am certat unde să-i folosim.
Egyed József: Pentru lucrările de deszăpezire sunt nevoie de 20.000 lei, drumul Varga
trebuie reparat, trebuie construite banchete lângă asfaltare, iar la primăvară vom mai face
repara ii, unde va fi necesar. Unde vor fi probleme acolo va trebui să facem repara ii.ț ț
Elekes-Köllő Márta:  Când se vor începe bran ările la re eaua de canalizare? Să nu maiș ț
trebuiască să plătim pentru sta ia de epurare, fără a o folosi. Problema canalizării este ceaț
mai importantă momentan.
Egyed József: Nu depinde de noi, după ce sta iile de pompare vor fi puse în func iune.ț ț
Apoi vom putea stabili i taxa de bran are.ș ș

Să revenim la problema scaunelor din casa de cultură. 
Elekes-Józsa Márton: Din moment ce nu tim cât costă un scaun, ar trebui să alocăm oș
anumită sumă în acest scop.
Egyed József: Nu ne putem permite să cumpărăm scaune foarte scumpe, iar cele ieftine
nu vor fi durabile.
Elekes-Köllő Márta: Cineva a spus că starea casei de cultură reflectă că nu suntem deloc
exigen i.  i  într-adevăr  a a  se  pare.  Trebuie  să  investim  în  casa  de  cultură,  oriț Ș ș
administra ia publică, ori composesoratul.ț
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Egyed József:  Am întocmit documenta iile de renovare, am construit veceuri, am depusț
solicitare de finan are. Comunele vecine au depă it faza de investi ii mari în infrastructură,ț ș ț
sau au depus solicitări de finan are pe ordonan a 7 pentru renovarea caselor de cultură.ț ț
Elekes-Józsa Márton:  Eu s  propune să inventariem scaunele pe care le avem i să leș ș
reparăm,  iar  apoi  să  mai  cumpărăm  câteva  de  acela i  model  pentru  a  le  completa.ș
Deoarece nu ar fi bine să cumpărăm 50 de scaune noi, de alt tip, fiindcă ar crea probleme
i dispute privind persoanele care le-ar ocupa pe cele noi. ș

Gál  Katalin:  Pote  că  solu ia  mai  la  îndemână  ar  fi  să  îmbrăcăm  scaunele  în  huseț
călduroase i estetice, pentru a fi mai confortabile. i nici n-ar costa prea mult.ș Ș
Bányász Etelka: Husele ar aluneca de pe aceste scaune.
Egyed József:  Pentru  edin a de  data  viitoare  mă voi  interesa  cât  ar  costa  carpitareaș ț
scaunelor, iar la jumătatea anului, dacă vom avea bani, vom mai cumpăra câteva scaune
noi în completare. Dar nu numai casa de cultură este singura problemă a noastră, situa iaț
clădirii de lângă terenul de fotbal este similară. Nu putem să împăr im bugetul în atâteaț
păr i, deoarece trebuie să ne focusăm asupra investi iilor în curs de derulare. Dacă reu imț ț ș
să finalizăm o investi ie, apoi vom trece la alta.ț

În acest an avem un buget foarte problematic. De aceea rog pe membrii consiliului
să aprobe bugetul cu schimbarea propusă pentru sprijinirea parohiilor. 

La solicitarea consilierilor UDMR se ine o scurtă pauză.ț
Elekes-Köllő Márta:  Consilierii UDMR propune să se aloce suma de 5.000 lei pentru
cumpărarea scaunelor la casa de cultură din Suseni.
Egyed József:  Ar trebui să amânăm cumpărarea scaunelor până la jumătatea anului iș
atunci vom aloca suma care va fi necesară. Nu sunt împotriva achizi ionării de scaune, darț
în a doua jumătate a anului vom rediscuta problema i vom vedea concret câte scaune vorș
trebui cumpărate.
Tótpál László: Comisia de specialitate a aprobat proiectul de hotărâre.
Horváth Dumitrina: Supune proiectul procedurii de votare, iar proiectul se aprobă cu 8
voturi pentru, 7 abţineri (consilierii UDMR) şi fără voturi împotrivă.

2. Proiect  de  hotărâre  privind  stabilirea  numărului  de  asistenţi  personali  al
persoanelor cu handicap pentru anul 2015

Kovács  Ileana  Éva:  Momentan  sunt  angajate  25  persoane  ca  asisten i  personali  alț
persoanelor cu handicap. Propunem aprobarea acestui număr de asisten i persoanli.ț
Horváth Dumitrina: Supune proiectul procedurii de votare, iar proiectul se aprobă cu 14
voturi pentru, fără abţineri şi voturi împotrivă. (Domnul consilier Matrhy Barna a fost ie itș
din sala de edin ă în momentul votării)ș ț

3. Proiect  de hotărâre privind aprobarea modului  de utilizare a  excedentului
anual  al  bugetului  local  rezultat  la  încheierea exerciţiului  bugetar  pe  anul
2014

10



Kovács Ileana Éva: i în buget a fost inclusă utilizarea excedentului bugetar i anumeȘ ș
pentru  achizi ionarea  buldoexcavatorului  i  pentru  continuarea  lucrărilor  la  re eaua  deț ș ț
canalizare, iar coala o va folosi pentru acoperirea cheltuielilor de func ionare. ș ț
Horváth Dumitrina: Supune proiectul procedurii de votare, iar proiectul se aprobă cu 14
voturi pentru, fără abţineri şi voturi împotrivă. (Domnul consilier Matrhy Barna a fost ie itș
din sala de edin ă în momentul votării)ș ț

Preşedintele  şedinţei  anunţă  epuizarea  problemelor  înscrise  în  ordinea  de  zi,  şi
declară închisă şedinţa ordinară a Consiliului Local al comunei Suseni.

ÎNTOCMIT,
Elekes-Köllő Angéla Gabriela

PREŞEDINTE DE ŞEDINŢĂ        SECRETAR
Horváth Dumitrina    Kovács Ileana Éva
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